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Szegeden 

Mozgáskorlátozottak 
országos találkozója 

Új szociálpolitikai elképzelések 

Ki fog szállítani ? 

Ev végi csúcs előtt 

Több mint száz, az ország 
minden részéből ideérkezett 
mozgássérültet lát vendégül 
ezekben a napokban Szeged. 
Itt rendezett ugyanis talál-
kozót a Mozgáskorlátozottak 
Egyesületeinek Országos 
Szövetsége tagegyesületei ré-
szére. A vezetőképzéssel 
egybekötött rendezvénynek a 
KISZ újszegedi politikai kép-
zési központja ad otthont: a 
résztvevők egy része már 
hétfőtől az itt biztosított, sa-
játos igényeikhez alakított 
szálláson tölthette el idejét, 
üdüléssel, pihenéssel. 

Tegnap, csütörtökön dél-
felőtt dr. Michailovits Lehel, 
B megyei egyesület elnöke 
köszöntötte a résztvevőket, 
majd az országos találko-
zót — melyen jelen volt Ke-
lemenné Szakonyi Júlia, a 
MEOSZ főti tkára is — dr. 
Rózsa József megyei főor-
vos nyitotta meg. Szólt a me-
gye mozgássérültjeinek élet-
körülményeiről, a segítség 
lehetőségeiről. Altalános 
becslések szerint az összla-
kosság három százalékai te-
szik ki azok, akik egészsé-

sadalom kínálta egyenlőtlen 
lehetőségekből adódó külön-
bözőségek kiegyenlítése. A 
fogalmak tisztázása, a szem-
léletváltozás, a szociálpoliti-
ka és a gazdaságpolitika ösz-
szefüggéseinek föltárása 
azért is szükséges, mert a 
hátrányos helyzetű emberek 
számának növekedése hát-
rányos társadalmi és politi-
kai következményekkel is 
jár. 

A szociálpolitikának nem 
elosztáscentrikusnak kell 
lennie, hanem a hátrányos 
helyzetűek hátrányainak le-
küzdésén kell fáradoznia. 
Méghozzá oly módon, hogv 
egyéni aktivitásra, ne pedig 
tétlenségre ösztönözzön, hogy 
csak szükséges és indokolt 
támogatást nyújtson. Mind-
ehhez számos változtatásra 
van szükség. Javasolja a ter-
vezet bizonyos szervezési és 
irányítási feladatok elvégzé-
sét, a vállalati ösztönzési 
rendszer módosítását, a rok-
kant járadék és a nyugdíj-
rendszer fölülvizsgálatát, az 
úgynevezett szociális szolgál-
tatóipar megteremtését, a re-

pük súlyos károsodása miatt habilitációs kölcsön béveze-
társadalmi támogatást ige-
nyelnek. Közülük a legnépe-
sebb csoportba tartoznak a 
mozgáskorlátozottak. Nehéz 
helyzetükre, egészségügyi, 
szociális gondjaikra kétség-
telen, hogy igazán az 1981-es 
rokkantak éve hívta föl a fi-
gyelmet. Azóta újabb célki-
tűzéseket fogalmazott meg a 
megyei egészségügyi osztály, 
amelyeket — más szakigaz-
gatási szervek közreműködé-
sével — közös megyei akció-
programban foglaltak össze. 
Megalakult — 220 taggal 
— a Mozgáskorlátozottak 
Csongrád megyei Egyesülete, 
melynek létszáma már meg-
haladja az ezret. Szegeden, 
Hódmezővásárhelyen és Ma-
kón jelentős társadalmi ösz-
szefogásból. magánszemélyek 
adományaiból klubhelyiséget 
is létesítettek. Az egyesület 
vezetősége segítséget nyúj t 
tagjainak oktatási, egészség-
ügyi, lakásgondok, közleke-
déssel kapcsolatos nehézsé-
gek megoldásában. Az ered-
ményesség záloga, hogy jó 
kapcsolatot alakítottak ki az 
állami és társadalmi szer-
vekkel. Jelentós előrelépés-
ként könyvelhető el, hogy 
megyénkben dolgozták ki a 
szervezet helyes működésé-
hez szükséges egyesületi 
nyilvántartó lapok rendsze-
rét, melyet országos beveze-
tésre is alkalmasnak talál-
tak. A számítógépes értéke-
lés, az adatok földolgozása 
— a tervek szerint — ugyan-
csak Szegeden, a JATE ki-
bernetikai laboratóriumában 
történik majd. 

A megyei főorvos jó mun-
kát — a találkozó egyéb 
programjaihoz pedig kelle-
mes szórakozást kívánt az 
egyesület tisztségviselőinek. 

Az első munkanap első 
előadója, Derera Mihály ú j -
ságíró, a MEOSZ elnökségi 
tagja a Szövetség szociálpo-
litikai koncepciójáról, első 
jelentős dokumentumukról 
tájékoztatta hallgatóságát 
Egyebek között szólt a je-
lenlegi, többnyire biológiai 
szemléletű szociálpolitikai 
közgondolkozásról. Előrelé-
pést jelentene, ha a szociál-
politika pontos meghatáro-
zása révén a célját is meg-
fogalmazhatnák így: a tár-

tését, lakásügyi támogatás — 
többletpontszám — megadá-
sát igénylés esetén, a gyó-
gyászati segédeszközök kö-
rének bővítését, mozgássé-
rült szülők családi pótléká-
nak emelését, jogszabály-
módosításokat. mindenek-
előtt a rehabilitációs törvény 
kidolgozását. 

Mindez természetesen 
anyagi kiadásokkal jár. Az 
előadó utalt arra. hogy az 
USA-ban kiszámították: 
minden rehabilitált ember-
re költött 1 dollár 9 dollár 
hasznot hoz. Ezeket a költ-

ségeket tekinthetjük tehát 
úgv, mint egy beruházásba 
fektetett összeget. Ha azon-
ban egy gyár fölépül, attól 
senki nem lesz boldogabb, 
míg több százezer ember 
sorsának elrendezése eg.v 
országot képes boldoggá 
tenni. 

A MEOSZ szociálpolitikai 
koncepciójának ismertetését 
vita követte. 

Tegnap délután dr. Kiss 
Ferenc pszichológus a veze-
tés lélektanáról tartott elő-
adást. Az esti programon 
Nagy Bandó András szóra-
koztatta a találkozó részt-
vevőit. Ma. pénteken dél-
előtt dr. Szémon Zsuzsa 
szociológus az ú j koncepció 
kialakítását célzó munkála-
tokról tájékoztatja az egye-
sületek tisztségviselőit, dél-
után pedig a megye és Sze-
ged állami, valamint társa-
dalmi vezetőivel találkoznak 
a vendégek. Este a Juhász 
Gyula Művelődési Központ 
irodalmi köre előadásában 
megtekinthetik a Molnár 
Ferenc műveiből készített 
összeállítást. 

S végül néhány dicséretes 
szóra erdemes figyelrhesség. 
A KISZ-es házigazdák — 
gondolva a tolókocsis ven-
dégekre — föl járót késki tet-
tek a lépcsők helyébe, kar-
fákat helyeztek el ott, ahol 
ez hiányozhat a nehezen 
közlekedő mozgássérültek-
nek. A megyei vendéglátó 
vállalat kóstolóval egybekö-
tött süteménybemutatóval 
kedveskedett, az autóklub 
mindennap ügyeletet tart a 
gépkocsi-tulajdonosoknak, a 
vízművek pedig egész héten 
reggel 6-tól 7-ig kizárólag 
a találkozó résztvevőit fo-
gadja a Termál fürdőben 

Ch. A. 

II 200 éves 
Mezőhegyes műemlékei 

Tervszerűen halad az or- dó emlékei Mezőhegyesen 
szagosan egyedül álió mező- a zabóstornvok, a magtárak 
hegyesi műemlékegyüites és a kórhazak. mi4':d az ek-
felújítása, s az állami mé- lektika elővárosi faveran-
nesbirtok létrehozásának dás, fagerendavázas épít-
200. évfordulóján. 1985-ben menyei (amilyen például a 
többségük eredeti szépségé- Centrál. a vasútállomás, és 

Tegnap a megyei tanács-
nál ülést tartott a Csongrád 
megyei szállítási bizottság. 
Ebben a szervezetben fő-
ként a szállítók képviselte-
tik magukat, így aztán va-
lódi vita valószínűleg csak 
a mindennapi gyakorlatban 
alakul ki. A szállítási bi-
zottság titkársága minden-
esetre igen tartalmas jelen-
tést készített az eddigi hely-
zetről. amiből már prog-
nosztizálni lehet az év vége 
szállítási helyzetét. 

Van néhány figyelemre 
méltó ellentmondás: a leg-
nagyobb mindjárt az, hogy 
a vasúti szállítás a legol-
csóbb. ugyanakkor a MÁV-
nál tudtak a legkevesebbet 
fejleszteni az utóbbi idő-
ben. Így súlyos műszaki és 
munkaerőgondjai vannak a 
vasútnak. Nem is tud sem 
mennyiségben, sem faj tában 
a csúcsidőben elegendő va-
gont kiállítani. Rontja a 
helyzetet, hogy az év má-
sodik felében a szomszé-
dos országok sem fogadnak 
annyi árut, amennyit a ma-
gyar fél szállítana, Záhony-
nál megrakva állnak vago-
nok, s ez a kevés vagon ki-
használtságát is rontja. 

Megdöbbentő számot mon-
dott a vasút képviselője: 

i mióta terjedőben a gépi ra-
! kodás. azóta átlagosan 
| 10 százaléknyi vagon esik 

ki rongálódás miatt. Ez ar-
ra is figyelmeztet, hogy a 
szállíttatok nem kímélik a 
rendelkezésükre bocsátott 
eszközöket.. 

Tovább él a hét végi ra-
kodás örökzöld problémája. 
A vasút a fuvaroztatókra 
mutogat, azok. amikor szó-
hoz jutnak, hivatkoznak 
munkaerőhiányra, erre-arra. 
Valószínű, hogy ez a gond 
is csak megfelelő érdekelt-
ség teremtésével oldódik 
meg. 

Jogos szempont azonban 
a fuvaroztatóké is. Hiszen 
az lenne az érdekük, hogy 
amikor nekik szükségük 
van a szállítóeszközökre, az 
akkor álljon a rendelkezé-
sükre. A szállítási gondokat 
például nem lehet figye-
lembe vetetni, amikor bizo-
nyos szabályozók betartását 
vizsgálják Például: az idei 
előszállítás többek között a 
szigorú készletgazdálkodási 
rend miatt sikerült rosszul. 
A vállalatok nem akarják 
év elején készletre venni, 
amire csak év végén van 

Okoz némi torzsalkodást, 
hogy a vállalatok egy része 
a saját fuvareszközeivel 
szeretné kivinni exportáru-
ját. Erre sok helyen nin-
csenek meg a műszaki és a 
személyi feltételek. Ugyan-
akkor az sem véletlen, hogy 
a közlekedési ágazat annyi-
ra szereti ezeket a fogyaté-
kosságokat hangsúlyozni: az 
ő üzletüket rontja, aki ma-
ga fuvarozza az árujá t . Üj 
konkurrenciája is támadt a 
közúti szállító vállalatok-
nak. Igen megnőtt, s to-
vábbra is dinamikusan nő 
a magántulajdonban levő 
teherautók száma. 

Olcsó és kihasználatlan 
kapacitást jelentene a vízi 
szállítás. Ennek a lehetősé-
geit komolyabban meg kel-
lene vizsgálni. Ami tény: 
rendkívül rossz a teherszál-
lító vízi járművek kihasz-
náltsága. Idén már a húsz 
százalékot sem éri el. 

Idén is minden valószínű-
ség szerint szükség lesz a 
vagonok úgynevezett kon-
tingentálására. Vagyis el-

dönteni, hogy ki kap va-
gont. Nos, már vannak el-
vek. Előnyt élveznek ma jd 
az exportszállítmányok, fő-
ként a gabona, s a romlan-
dó, fagy által károsítható 
portékák, a lakosság ellátá-
sát szolgáló áruk. 

Csongrád megyét idén Is 
sújtot ta az aszály. Ez azért 
tartozik a szállítás témakö-
rébe, mert jelentős meny-
nyiségű tömegtakarmányt 
kell behozni. Jó lenne meg-
előzni a tavalyihoz hason-
ló mizériát, ami akkor a 
répaszelet körül kialakult. 
A termelőszövetkezetek sze-
retnék, ha kukoricát is 

szállítanak a megyébe 
még az idén. más vélemé-
nyek szerint januárban sem 
lesz késő, akkorra pedig 
megszűnik a szállítás túl-
terheltsége. Annyi bizonyos, 
hogy a szűkös kapacitást a 
lehető legjobban kellene 
fölhasználni. Ehhez a szállí-
tók és a fuvaroztatók érde-
keinek egyeztetése, együtt-
működése szükséges. 

T. I. 

ben pompázik majd — ál-
lapították meg a Békés me-
gyei tanács műemléki al-
bizottságának csütörtökön 
Mezőhegyesen megtartott 
ülésén. A különböző intéz-
mények 70 millió forintot 
költenek a vedett épületek 
helyreállítására. 
egyebek közt a 
Szálló, amely az ország 
egyetlen favázas szállodája. 

Mezőhegyesen, Békés me-
gye csanádi részének védett 
épületekben leggazdagabb 
településén 9 műemlék, 22 
miiemlek jellegű, s 23 város-
képi. városkörnyéki jelen-
tőségű építmény található. 
Az elmúlt kétszáz év elsó 
időszakának építészetét 
olyan értékek képviselik, 
mint például az 1786-bar 
épített pekeráj (a méntelep 
éléstára), a szintén e korból 
váló iker szárazmalom, a 
hangai fogadó, az empire 
ívsoros homlokzatú istál-
lók, az öregcsűr (amely az 
ország legnagyobb eséplö-
háza). a fedett lovarda. a 
két diadalív és az igazgató-
sági épület. A későbbi éioí-
tészeti stílusok maradan-

a Vadász vendéglő) formál-
ták a települes mai képét. 

A nagyközség vezetői azt 
szorgalmazzák, hogy az ú j 
épületek (magánházak és 
közintézmények) a helvi 
építészeti motívumokat al-

Megú.iul kalmazzák. 
Centrál _ _ 

Alföldi földgáz 
a Tiszai Hőerőműnek 
Villamos energia terme- százalékát már is az alföldi 

lésére hasznosítják- a Nagy- gázmezők adják. 
körű—Kisújszálás—Fegv- A Nagvalföldi Kőolai- és 

vernek térségében feltárt Földgáztermelő Vállalat kö-
alacson.v fűtőértékű gazt. zép-alföldi üzeméhez tarto-
A három gyűjtőállomásrol. a z o Kisújszállás—Nvugat el-
megfelelo elokeszites utan n e v ezésű gázüzem hosszú-
nyolcvan kilometeres táv- t á v o n i s é v i félmilliárd 
vezeteken jut el a kis kalo- köbméter földgázt szállíthat 
riájú földgáz a Tiszai Ho- a hőerőműnek és ezzel nagv 
erőműbe. A nyolcszázhat- . . . . . . . . . . .. J . .. ., mennvisegu futoolajat ta-van megavatt teiiesitme-
nyű erőmű táplálásához k a r í t meg a népgazdasag-
szúkséges energia 15—20 nak. 

Gyorsjelentés 

Lassult a lakás-
építések üteme 

Az építőipari vállalatok és 
szövetkezetek termelése ösz-
szességében — az ÉVM 

szükségük. A másik jelen- gyorsjelentése szerint — az 
tős ok, hogv sok cégnek e v e l s ° nyolc hónapjában a 
vannak pénzügyi nehézsé- ' tervezettnél valamivel ki-
gei: nem is képesek év ele- s e b b mértékben, 6.6 száza-
ién megvásárolni a máso-
dik félévben szükséges 
anyagokat. 

A Volánnak van ugyan 
szabad kapacitása, de a vál-
lalatok inká b(j az olcsóbb 
vasúti szállításra várnának. 

lékkai mérséklődött a múlt 
év azonos időszakához ké-
pest. A kivitelező ÉVM vál-
lalatok többségénél csökkent, 
de egynegyedénél 
dett a termelés. A 

Szoc io lógusok 
vándorgyű lése 

A munka, gazdaság és fejlődésben címmel Kulcsár 
társadalom a mai Magyar- Kálmán akadémikus, a Ma-
országon — ez a központi gyar Szociológiai Társaság 
témája a Magyar Szocioló- elnöke tartott bevezető elo-
giai Társaság kétnapi s adást. 
vándorgyűlésének, _ amely A tanácskozás ezután 
csütörtökön de előtt kez- négv szekcióban folytatta 
dodott meg Egerben. A munkáját . A szekció ülések 
megnyitó plenáris ülésen -témái: a gazdasági kultúra-. 
Barta Alajos, az MSZMP g a z d a s a g i magatartás. a 
Heves megyei bizottságának g a z d a s á g i mechanizmus ős 
első titkara köszöntötte a társadalmi összefüggései, 
tanácskozás mintegy két- , . . . . , . . . . . 
száz résztvevőjét. Ezután t o v a b b a a E g é s z í t ő Sazria-
A modernizáció probléma- saK- valamint a munkahelyi 
ja a magyar társadalom- szervezet 

tárgyalások is. A beruházók 
az év elejétől 600 nyilvános 
versenytárgyalást hirdettek, 
s ennek csaknem 60 száza-
léka fejeződött be. míg ta-
valy csak 23 százalék zárult 
az építési szerződés megkö-
tésével. 

Az építőanyag- és szerke-
zetgyártó ipar ebben a nyolc 
hónapban több mint kétszá-

növeke- zalékkal növelte termelését, 
lakását- s ezen belül az átlagosnál 

adások üteme lassúbb az jobban bővítette a sajátház-
előző évinél. A minisztéri- építőknek szükséges kere-
umi és a tanácsi vállalatok, sett anyagok gyártását. Vas-
valamint a szövetkezetek 
augusztus végéig 14 ezer 500 
új otthont adtak át. az idei 
előirányzatnak alig 40 szá-
zalékát, s így több mint 
húszezer lakás befejezése az 
év utolsó négy 
marad. 

beton födémgerendákból az 
egy évvel ezelőttihez viszo-
nyítva növelték a termelést, 
és ebből tíz, födémbélés-
testekböl pedig 14 százalék-
kal többet szállítottak a 

hónapjára TÜZÉP-telepeknek. Égetett 
téglatermékekből 6 százalék-

Augusztusban a vállalati kai nagyobb mennyiséget 
beruházások körében élén- kapott az építőanyagkeres-
kült az építési piac. A kivi- kedelem. de a kis méretű, 
telező építőipar kapacitását tömö r téglából és a poroton 
tavaly ilyenkor 7 és fél hó- falazóelemből még nincs 
napra, az idén augusztusban elegendő. Ezen a helyzeten 
pedig 8 és fél hónapra kö- változtatnak az év közepén 
tötték le szerződésekre a megkezdődött importszállítá-
megrendelők. A kereset-kí- sok. Augusztus végéig 77 
nálat javulását, a rugalma- millió tégla érkezett a szom-
sabb vállalkozást jelzi, hogy szédos szocialista államok-
az elutasított megbízások bői, s az év végéig további 
aránya az egy évvel koráb- 23 milliót szállítanak. Gon-
binak egyötödére apadt, dot okoz még a tetőfedő-. 
Eredményesebbek a verseny- anyag-ellátás» 


